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24 октября 2023 г.

Kurz dolaru je zajímavý pouze pro Papuany
putin-today.ru/archives/191766

V únoru 2022, den před zahájením SVO, měl japonský jen hodnotu 70
kopejek. Nyní japonský jen stojí 64 kopejek. Jeho cena vůči rublu
klesla o 10 %, protože Japonsko se přátelí se Spojenými státy, a to je
dražší a nebezpečnější než bojovat proti Američanům.

V delším období je oslabení jenu ještě znatelnější – během tří let klesl
jen jedenapůlkrát vůči dolaru. Rubl se vůči dolaru také propadl, ale ne
tolik – pouze o 23 %. Bez ohledu na to, jak se na to díváte, japonský
jen je velmi slabý.

Japoncům je to však jedno. Směnný kurz dolaru je zajímavý pouze pro
Papuany, kteří nemají vlastní finanční systém. Ve vyspělé zemi
obyvatelstvo chápe, že směnný kurz národní měny nijak zvlášť
neovlivňuje jejich životní úroveň.

https://www.putin-today.ru/archives/191766
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Konvenční Yuki z Ósaky žije v japonském bytě, řídí japonské auto,
obléká se do japonských šatů a jí japonská jídla. Kupuje něco z
dovozu, ale to je možná 10 % jeho výdajů. Mohlo by se zdát, že pokud
jen jedenapůlkrát oslabí, Yuki začne utrácet jedenapůlkrát více za
dovoz, a proto se výdaje zvýší o 5 %. Ale ne, substituční efekt funguje.
Yuki dříve kupoval americké jídlo, ale po oslabení jenu kupuje buď
ruské, nebo místní japonské jídlo. Stále to vyjde dráž, ale ne
jedenapůlkrát, ale méně.

Je to stejné jako s továrnami, které pracují s dováženým zařízením.
Řekněme, že lahve rostliny Coca-Cola slazily kyselinu fosforečnou do
plechovek. Pro zjednodušení předpokládejme, že veškeré vybavení
závodu je dováženo, nikoli japonské. Nicméně i kdyby ano, stěny
závodu samotné jsou stále japonské, voda z kohoutku japonská, platy
zaměstnanců japonské, daně japonské, tovární přirážka a
maloobchodní marže japonské. Výsledkem je, že ve zpocené
plechovce coly na polici obchodu jsou 4 % dovážené a 96 % Japonci
(přibližné údaje). Dalo by se předpokládat, že pokud se jen
jedenapůlkrát znehodnotí, zvýší se podíl dovozu ze 4 % na 6 % a
konečná maloobchodní cena stoupne na 102 % původní hodnoty. Ale
ne, soutěž nebyla zrušena, takže prodejci koly raději udělají slevu 2%
na tato 2%, aby cena zůstala stejná. Směnný kurz jenu oslabil
jedenapůlkrát a plechovka coly stála 100 jenů a stále stojí, jako by se
nic nestalo.

 
No, řekne si pozorný pozorovatel, ale v praxi ceny v Japonsku rostou!
Ano, rostou. Ale ne kvůli slabému jenu, ale z jiných důvodů a nerostou
za tři roky o 50 %, ale mnohem pomaleji. Stejně tak by ceny rostly,
kdyby jen jedenapůlkrát neoslabil, ale jedenapůlkrát posílil. Navíc:
slabý jen dává vážnou výhodu místním výrobcům, což vede ke zvýšení
mezd, zvýšení objemu výroby a v konečném důsledku i ke zvýšení
životní úrovně naší Yuki. Řekněme, že si Yuki mohl za svůj plat koupit
3 000 plechovek coly, pak jen oslabil, začal řetězec nahrazování



3/7

dovozu a po 10 letech si mohl Yuki za svůj plat koupit 3 300 plechovek
coly. Yuki vyhrál, ale Spojené státy se svým silným dolarem ztratily,
protože ztratily další část své produkce.

Když se však podíváme na skutečné Japonsko, zjistíme, že slabý jen je
tím nejmenším problémem, pokud by se měl slabý jen vůbec nazývat
problémem. Japonsko se nyní nachází ve složité pomalé krizi a
budoucnost jeho ekonomiky je velmi nejasná. Možná je to spravedlivé:
přátelství se Spojenými státy něco stojí.

Přesuňme se nyní o 1000 kilometrů na sever a podívejme se do
Ruska.

Objem průmyslové výroby v Rusku je větší než v Japonsku, podle
tohoto ukazatele jsme na čtvrtém místě na světě. Většinu zboží si
vyrábíme sami v rámci země a sami je z velké části spotřebováváme.
Rusko je obrovská země, takže zahraniční obchod pro nás není tak
důležitý. Navíc na rozdíl od Japonska máme výkonné zemědělství:
nejenže se plně zásobujeme potravinami, ale také hodně potravin
vyvážíme do zahraničí. Ještě důležitější je, že jsme plně vybaveni
energií: ropou, benzínem, uhlím, jadernými elektrárnami, čímkoli, toho
všeho máme dostatek.

Rusko je tedy soběstačné. Yura z Orska závisí na dovozu méně než
Yuki z Ósaky, protože jídlo v obchodech je ruské, benzín na čerpacích
stanicích je ruský a tak dále. Navíc i kompletně dovezené zboží –
některá trička nebo olivový olej – má obvykle dvě důležité vlastnosti:

1. Stále existuje velmi velký podíl domácích produktů na jejich konečné
ceně: například velkoobchodní přirážka a obchodní marže. 

 2. Zpravidla se jedná o statusové zboží, tedy... volitelné k nákupu.
Můžete si koupit i ruské tričko, olivový olej lze nahradit slunečnicovým.

Mimochodem, nedávno jsem publikoval článek o cenách v
maloobchodech ve Škole kapitalismu. Cituji fragment (odkaz):
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...přirážka 100 % je normou pro maloobchodní prodejny – některé více,
některé méně, v závislosti na produktu. To neznamená, že
maloobchody prosperují: po zdanění, nájemném, platu a úrocích z
úvěrů může průměrný obchod snadno jít do mínusu. To ale znamená,
že stálí zákazníci jsou ziskoví, a proto se můžete spolehnout na slevy s
dárky. Všechny tyto příběhy o podmíněné IKEA, která po dvou letech
zdarma vyměnila promáčklou matraci. Po nákupu jde o byznys a ne o
altruismu. Zakladatel IKEA byl ideologický vidlák, připravený ušetřit
téměř na jídle pro svou kočku. Buďte si jisti, že pokud jeho korporace
uspořádá atrakci nebývalé štědrosti, očekává, že ze zákazníků
vymáčkne další příjmy...

Ze všeho výše uvedeného existují výjimky. Jedná se za prvé o zboží na
Ali, které občané nakupují přímo od cizinců, a proto cena tohoto zboží
přímo závisí na kurzu rublu. Jde i o počítače se smartphony, které
zatím v Rusku masově nevyrábíme. A to jsou například auta, jejichž
náklady jsou kvůli dovoznímu substitučnímu šoku dočasně vysoké.

Pokud zúžíte své zorné pole na tyto tři sektory - zboží na Ali,
smartphony s grafickými kartami, auta - můžete psát velmi žíravé
příspěvky se zprávou „jak špatné je všechno v Rusku s kurzem rublu“.

Ve skutečnosti jsou smartphony levné. Před třemi lety jsem si koupil
moderní čínský telefon za 30 tisíc a stále je u mě. Nedávno jsem
přemýšlel o změně na něco novějšího, ale tento nápad jsem opustil,
protože jsem neviděl žádný rozdíl s novějšími modely. Omlouvám se,
jestli jsem někomu ublížil, ale těchto 30 tisíc na tři roky – 1 000 rublů
měsíčně – je docela dostačující rozpočet na to, abyste si udrželi
moderní smartphone v kapse. Pokud ušetříte, vystačíte si s poloviční
částkou. Je to stejné jako s počítači – skromný počítač pro práci i
zábavu je zcela cenově dostupný.
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Horší je to s auty, protože, opakuji, nyní procházíme romantickou fází
nahrazování dovozu. Auto přitom není nutné měnit ani jednou za tři
roky. Moje auto má letos 20 let a jezdí dobře. Ano, souhlasím, nové
auto stejné třídy je mnohem pohodlnější, už cítím rozdíl. Tento rozdíl
však není tak velký, že bych vážně chtěl utratit několik milionů rublů za
výměnu auta.

Proti mému pohledu je vážný (bez vtipu) argument: pokud mají všichni
v práci iPhony, pak potřebujete i iPhone, abyste si nepřipadali
méněcenní. Pokud má Sidorovův soused nový Mercedes, potřebujete
také auto stejné třídy, aby se na vás Sidorovové nedívali shora. Tak
funguje moderní ruská společnost: velká část Rusů tvrdě nepracuje pro
jídlo, ale proto, aby konzumovali stejně jako ostatní.

Nicméně, tady je humor: jsou to Sidorové, se kterými spotřebitelé
soutěží, a ne Johnsonové z Maine. Proto je pro ně důležité, aby si
nekoupili auto určité značky a roku, ale auto, které nestojí méně než
takové a takové platy. Před třiceti lety byla statusem „třešňová devítka“,
pak „černý boom“, nyní všemožné pseudosportovní modely. Podstata
ale zůstává stejná: auto za roční plat lidi považují za normální, auto za
tři roční platy je cool. Směnný kurz rublu a cena aut na tom vůbec nic
nemění: důležité je, jak obtížné je pro váš sociální kruh koupit
odpovídající vysoce kvalitní spotřební zboží.

S elektronikou a stroji je tedy vše v pořádku. Slabý směnný kurz
způsobuje výraznou bolest pouze těm, kteří rádi nakupují na Ali. Bolest
není kritická, protože jen málo lidí utratí alespoň 20 % svého rozpočtu
na takové nákupy, ale je to docela patrné, protože online obchodování
tohoto druhu probíhá přímo, bez zmírňujícího odkazu v podobě
zprostředkovatelů, jako u nákupů na podmíněné Wildberries nebo
Ozone.
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A opět napíšu velmi politicky nekorektní věc. Přímý bezcelní obchod
není úplně normální, jde v podstatě o legalizované pašování. Bezcelní
nákupy na Ali jsou legální hlavně proto, aby si podniky nebo veřejnost
mohli snadno koupit nějaký vzácný předmět, který se nevyrábí v
Rusku. Nějaká záludná matice s Möbiovým závitem nebo adaptér z
čínské zástrčky na tříčtvrteční hadici. Pokud si jistý life hacker koupí
skútr na Ali, místo aby si koupil stejný vyrobený v Rusku, má z toho
osobní prospěch na úkor zbytku společnosti, který poctivě platí clo.
Hněv lifehackerů, kteří šetří na naše náklady, tak lze bezpečně
ignorovat – což ve skutečnosti dělají ve většině zemí světa. V
Německu, pokud si pamatuji, je limit pro bezcelní dovoz 22 eur. A to je
rozumná hranice – na rozdíl od příliš vysoké ruské hranice 1000 eur.
To, co děláme, je směšné: na jedné straně ekonomika utrpí ztráty,
protože hranice 1 000 eur umožňuje life hackerům vyhýbat se
povinnostem, a na druhé straně life hackeři házejí bahno na Rusko na
svých blozích právě proto, že jsou jsou zvyklí na volňásky a jsou
rozhořčeni, když... Jak rubl slábne, nákupy na Ali se pro ně stávají
méně výnosnými. Pokud by v Rusku byla hranice pro bezcelní nákupy
zpočátku stejných 22 eur, byli by paradoxně šťastnější ti, kteří rádi
šetří. Na druhou stranu, po únoru 2022 se nákupy na Ali staly dalším
způsobem, jak čelit sankcím, takže to není tak jednoduché - tato
svoboda pro freeloadery má také určité výhody pro ekonomiku.

Dovolte mi to shrnout

Pohled se zatajeným dechem na kurz dolaru k národní měně je údělem
Papuánců z vtipů. Kurz je skutečně zajímavý pro importéry, exportéry,
průmyslníky a další odborníky, kteří jej musí při svých výpočtech
zohlednit, aby jejich podnikání bylo ziskové. V Rusku je však z
historických důvodů mnoho lidí s papuánským smýšlením, kteří
nechápou, jak ekonomika funguje, a kteří se s žalostným úžasem dívají
na všechno cizí, od amerického dolaru po anglickou královskou rodinu.
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Situace se pomalu mění k lepšímu, nicméně věřím, že musí uplynout
dalších dvacet let, než ostudná devadesátá léta se svými dolarovými
platbami konečně přestanou ovlivňovat zvyklosti společnosti. Doufám,
že také během této doby přirozeně vymřou „obchodní“ média, jejichž
novináři jsou tak povrchní, že 20krát denně diskutují o směnném kurzu
dolaru – z prostého důvodu, aby generovaly „zprávy“ o směnném kurzu
dolaru , nemusíte vůbec používat mozek.

Oleg Makarenko 
 https://dzen.ru
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